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Pe-acest tărâm de umbră subjugat,

În anii plini de-ameninţări şi patimi

Sunt şi voi fi la fel, neînfricat.

Nu mai contează cât de aspru-i drumul,

Ce liste cu pedepse vin mereu,

Eu, azi, al sorţii mele sunt stăpânul -

Sunt căpitanul sufletului meu.
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Înţelepciunea ne ajută să rezistăm, pasiu-
nile ne ajută să trăim.

 (Chamfort)
Suntem destul de nefericiţi în viaţa noastră 

şi fără să ne mai îndeletnicim cu absurdităţile 
de a mai cugeta la alta.

 (G.C. Byron)

Nu trebuie să disperăm în niciun joc,  atâta 
timp cât nu este pierdut.

(Scott)

Cât de multe lucruri sunt considerate 
imposibile înainte de a fi realizate.

 (Pliniu)

Cel care a naufragiat o dată se 
teme şi de ape liniştite.

 (Ovidius)

Greu se ridică acela pe care l-a doborât 
odată opinia publică.

 (Syrus)

Învăţătura îţi dă lumină, dar nu te înalţi 
decât prin caracter.

 (Ov. Denuşianu)

Să-nveţi să mori? N-o să reuşeşti prea bine 
prima dată!

 (Chamfort)

Nu poţi scăpa de necesitate, o poţi doar 
învinge.

 (Seneca)

Fiecare are atâta noroc şi atâta nenoroc 
câtă înţelepciune sau nechibzuinţă.

(Gracian)

Există o lege aspră... când împotriva 
noastră se comite o dureroasă nedreptate nu 
ne putem vindeca decât după ce iertăm.

 (Alan Paton)

Dacă vrei să-ţi învingi o slăbiciune nu o hrăni.
 (William Penn)

Ana-Maria 

COTOŞPAN
Artifi

cii 

conver
gente

Parlamentul român a adoptat proiectul 
de lege privind publicarea dosarelor în-

tocmite de Securitate cetăţenilor ţării. În sfârşit, 
opinia publică are ocazia de a afla adevărul        
despre o mulţime de indivizi care până acum 
s-au bucurat de o reputaţie nemeritată.

Unul dintre ei este numitul Eminescu Mihail, 
cunoscut ca poet de profesie, dar despre care ni-
meni nu şi-a închipuit că este şi un dizident evreu, 
duşman al regimului socialist multilateral dezvol-
tat, plătit desigur de Joint şi de alte agenturi sion-
iste.

În dosarul lui se află următoarea

NOTĂ INFORMATIVĂ

Subsemnatul mai jos semnat ţin să vă aduc la 
cunoştinţă că ieri seară era o seară minunată de 
primăvară, aşa cum sunt serile de primăvară la 

Bucureşti atunci când sunt minunate. Mergeam 
pe jos foarte vigilent împreună cu locotenen-

tul Mitrea Cocor care îmi povestea cum stau 
lucrurile la lecţiile de ivrit şi iudaism de la 

Securitate. Cică, în general, băieţii sunt 
silitori, au învăţat să-şi spele mâinile 
înainte de masă şi să binecuvânteze 
pâinea, ţuica de Văleni, antricoatele 
cu floare şi  ciorba de potroace.

Dar mai au lipsuri. Confundă unele 
noţiuni. De exemplu ei cred că atun-
ci când cineva îţi spune „Boker tov”, 
trebuie să-i pui imediat cătuşele la 

mâini şi să-l bagi în dubă.
Tot aşa ei nu reuşesc să prindă înţelesul cu-

vântului ebraic „Sliha”. 
Scuză-mă! Ei îşi închipuie că asta înseamnă să 

torni o găleată cu apă rece peste cetăţeanul care 
a leşinat la anchetă.

Mergând noi aşa prin primăvara de pe stradă, 
ne-a ieşit înainte numitul Lazăr de la Rusca. Din 
vorbă în vorbă am aflat de la el că în şcoli circulă 
nişte poezii ale unui dizident evreu. Avea la dân-
sul acele poezii şi le-am luat acasă la cercetare.

Acum pot să vă raportez că poeziile sunt într-
adevăr duşmănoase. De exemplu, într-una din 
ele dizidentul critică nici mai mult nici mai puţin 
decretul prezidenţial privitor la raţionalizarea 
consumului de electricitate: 

La steaua care-a răsărit 
E-o cale atât de lungă, 

Că mii de ani i-au trebui 
Luminii să ne-ajungă.
Are o poezie în care se plânge că nu are 

căldură şi din cauza asta îi este tot timpul rece:
Nu spera şi nu ai teamă, 
Ce e val ca valul trece: 
De te-ndeamnă, de te cheamă, 
Tu rămâi la toate rece.
Într-o altă poezie este atacat sistemul nos-

tru juridic şi se insinuează că la noi în ţară 
condamnările sunt prea mari. Iată o dovadă: 

Pe aceaşi ulicioară 
Bate luna în fereşti 
Numai tu de după gratii 
Vecinic nu te mai iveşti.
Încă nu am cercetat, dar se pare că mama 

acestui dizident se află în străinătate, poate în Is-
rael, şi că îi face chemare la ea. El scrie: 

O, mamă, dulce mamă, din negură de vremi 
Pe freamătul de frunze la tine tu mă chemi...
Iar într-o altă poezie el o citează pe maică-sa 

care îl îndeamnă să fugă în Occident:
O, vin odorul meu nespus 
Şi lumea ta o lasă!
Toate aceste poezii sunt semnate cu 

pseudonimul Eminescu pentru a ascunde origi-
nea evreiască. El şi-a schimbat numele aşa cum 
au procedat atâţia Abramovici şi Bercovici. În 
fişierul nostru de la Securitate el apare cu nu-
mele adevărat: Eminovici.

Dosarul 

de securitate 

  al evreului    

    E
minescu

I.  SChEChTER

    (Israe
l)

Nicolae şi Elena Ceauşescu pe picior de 
război cu ruşii şi cu occidentalii sunt 

împuşcaţi de Crăciun ´89 şi noul conducător Ion 
Iliescu deschide larg porţile spre est şi vest.

Dacă în 1989 nivelul de trai era insupor-
tabil, de atunci, producţia industrială, veniturile 
salariaţilor s-au înjumătăţit, iar distrugerea in-
dustriei, o grămadă de fiare vechi, după un prim-
ministru social-democrat, are loc simultan cu 
transformarea agriculturii în una de subzistenţă, 
descalificarea forţei de muncă, degradarea 
învăţământului şi a sistemului de asistenţă 
medicală. Azi, patru milioane de salariaţi 
asigură oarecum supravieţuirea a şase milioa-
ne de pensionari. Această degradare socio-

economică fără precedent, permite deja, numai 
o colaborare cu vestul la nivel de (neo) colonie. 

Integrarea românilor ortodocşi în civilizaţia 
occidentală UE, este, din totdeauna, piatra 

de încercare a românilor şi a ieşirii lor 
în lume. De aceea tranziţia actuală 

spre dezvoltare, ne reaminteşte de 
forma fără fond din trecut. Există 
state ortodoxe cu forme moderne, 
constituţii şi legi occidentale, dar 
venitul omu-
lui de rând 
este de doi 
$ pe zi. Cu 

acest fond, ca la români, 
privatizarea mizeriei, a 
siguranţei personale, 
corupţia generalizată, 
datoria externă cronică, 
poluarea mediului, bolile 
sociale, scăderea dura-
tei medii de viaţă, de-
gradarea învăţământului 
şi sănătăţii, sunt con-
secinţe fireşti, inevita-
bile. După ´89, România 
se află pe primul loc în 
Europa la mortalitatea prin TBC, boli cardio-

vasculare, respiratorii şi are cea mai crescută 
mortalitate infantilă şi generală şi o medie din 
ce în ce mai scăzută de viaţă. Întreg venitul 
majorităţii populaţii se duce pe mâncare, care 
nici ea nu este suficientă sau corespunzătoare 
calitativ. La asta se adaugă consumul enorm de 
alcool 75-218 g/ cap de locuitor/ zi. Consecinţele 
sunt permanetizarea subdezvoltării şi a alterării 
stării de sănătate. Ca în perioada interbelică, 
remarca lui Mihai Ralea (1928) e valabilă şi în 

zilele noastre: O ţară 
adusă la sapă de lemn, 
batjocorită şi umilită. Un 
stat unde minorităţile 
protestează mereu 
fiindcă li se calcă drep-
turile, o ţară care şi-a 
pierdut busola morală 
şi dreptatea şi care se 
zbate în experienţe de 
aventură de la o zi la 
alta, între protestarea 
internă şi dispreţul 
străinătăţii. Căci nu 
este o ocazie în care 
ţara noastră să nu 
primească reproşul ori 

umilinţa străinătăţii.

Viorel 

ROMAN
Privatizarea 

corupţiei

Pieter Bruegel cel Bătrân 
- schilozii (1568)
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Când spun că cineva are minte, româ-
nii înţeleg prin acesta că este un om 

înţelept. Om cu minte nu înseamnă obligato-
riu om cu carte, fiscal, cum ziceau bănăţenii 
vechi, adică notar, primar, profesor, doctor, ci 
om care este capabil să judece orice situaţie, 
să dea o soluţie, să găsească un răspuns la 
întrebările pe care viaţa ni le ridică. Cei fără 
minte sunt, în dispreţul colectiv, flecarii, 
repeziţii, cei ce sunt gata să-şi dea cu părerea 
în orice situaţie, oricât de străină ar fi pregătirii 
şi priceperii lor. Cel fără minte practică cea 
mai deşănţată şi mai periculoasă demagogie. 
Suit la tribuna Parlamentului, la amvonul gu-
vernului sau al prezidentului Republicii, omul 
fără minte nu se sfieşte, ba, dimpotrivă, dă 
pe de lături de încântat ce este, de propria, 
monumentala-i prostie. Prostie care este soră 
geamănă cu îngâmfarea. Din vremea în care 
românii învăţaseră că „limba fără frâu sparge 
case şi cetăţi” ar fi trebuit să ne rămână 
această sfiiciune faţă de cuvânt, pe care să 

nu-l rostim cu uşurinţă, adesea în dezmăţ, ci 
atenţi la sensurile lui adânci şi la respectul 

pe care-l datorăm semenilor noştri, nouă 
înşine.

Minciuna la români a început 
să se manifeste ca un flagel colec-
tiv din clipa în care am împrumu-
tat forme de organizare a vieţii 
politice, înfiinţând partide, camere 
legislative. Bătăliile politice date în 

vederea câştigării voturilor au împins în faţă 
ca pe sarica de fân a măgarului lui Buridan, 
minciuna, promisiunea mincinoasă. Poduri, 
drumuri, impozite mici, pensii mari, un trai 
pe vătrai, să trăiţi bine! Toate acestea au mo-
mit prostimea să dea voturile „catindatului”. 
După ce s-a văzut cu sacii în căruţă, acesta a 
încuiat lada cu promisiuni şi şi-a văzut de in-
teresele proprii. Că respectivii candidaţi mint 
conştient, nu-i niciun secret. Ceea ce mă intrigă 
este inocenţa, să nu zic prostia mulţimii care se 
lasă de fiecare dată păcălită. Uneori de către 
acelaşi ipochimen şi cu fix aceleaşi promisiuni 
mincinoase. Mărturisesc uimirea ce m-a cu-
prins când am auzit că primul ministru al Un-
gariei a recunoscut public minciunile pe care 
el şi cei din partidul său le-au rostit în faţa elec-
toratului. Ungurii l-au huiduit şi au organizat 
manifestaţii de stradă, cerându-i demisia. Eu, 
dimpotrivă l-aş fi felicitat. Recunoscând min-
ciuna, respectivul demnitar îşi asuma implicit 

ruşinea de a o fi rostit şi deci şi obligaţia de 
a o repara. La noi, o asemenea recunoaştere 
nu se întâmplă. Obrazul politicienilor români 
este mai gros decât talpa încălţărilor. Dar şi 
talpa se toceşte de prea multă purtare...

Se spune că românul s-a născut poet. 
Teamă mi-e că de la Alecsandri încoace lucru-
rile s-au schimbat. Românul s-a născut orator. 
Flecăreala este o a doua natură a românu-
lui. Provocat de reporteri, de jurnalişti, 
concetăţenii noştri nu se ruşinează să  de-
biteze cele mai hilare şi câteodată neroade 
păreri privitoare la orice. De la meniul Casei 
Albe, la fantomele ce bântuie castelele din 
Anglia sau la moroii din Oltenia. Uitaţi-vă la 
fotbalişti. În timpul meciurilor sunt ca nişte 
gloabe hrănite cu rumeguş. După meci, 
intervievaţi, sunt doctori în fotbal. Nu doar în 
fotbalul jucat de ei, ci şi în cel jucat de ceilalţi. 
Pe şanţ, ţaţa Leana cu obrazul stâlcit de trai 
prost şi de muncă, cu gura ştirbă, fără niciun 
dinte, îşi dă cu părerea, provocată fiind, asu-
pra politicii româneşti şi a preşedinţilor ro-
mâni de la Ion Iliescu la Traian Băsescu. Şi ast-
fel, dacă stăm să ascultăm ţara vom desluşi 
din păcate doar clămpănitul flecarilor, indife-
rent pe ce scară socială se află, în ce scaun 
stau, de câte ori pe săptămână se spală sau 
de câte ori îşi schimbă cămăşile.

Cu minte 

ori 

fără minte
Ion Marin 

ALMăJAN

A fi sau a nu fi? 
Întrebarea 

lui Hamlet pare la 
prima vedere 

rezolvată, 
s e m n i f i -
c a ţ i a 
ei pare 
evidentă, 
însă dacă 

privim mai atent, observăm că aici nu se pune de fapt problema si-
nuciderii, dimpotrivă, cea a permanenţei vieţii, adică problema lui a 
nu fi. A nu fi nu este opusul lui a fi, ci este cel care îl întemeiază, îl 
fundamentează pe a fi ca a fi. Întrebarea shakespeareană este una 
adresată modurilor de funcţionare a lui a fi ca a-fi-fiind, nicidecum lui 
a nu mai fi. Nu este cazul morţii privită ca extincţie, ci despre moartea 
ca limită constitutivă a devenirii. Hamlet are o problemă de etică-
ontologică. Pentru Camus, moartea este o ieşire, un a nu mai fi „salva-
tor”. Pentru fiinţa sănătoasă însă, a nu mai fi-ul salvator este exclus 
şi imposibil. Modelul de salvare camusian este steril şi reprezintă un 
soi de alinare frivolă de care fiinţa laşă şi incompletă ar face uz. Fiinţa 
are dreptul să îşi controleze devenirea, dar devenirea însăşi nu este o 
opţiune, este un dat. Fiinţa nu-şi permite extincţia. Orice fiinţă care-
şi doreşte extincţia este o fiinţă incompletă, deci o non-fiinţă. Toată 
filozofia sinuciderii este reversul tragic al extazului antropocentric de 
sfârşit de secol XX, în care omul s-a pus de unul singur în fruntea lumii, 
ca unic stăpân. Deasupra omului nu mai există nimic în afară, să zi-
cem, de... alţi oameni. Omul devine astfel un împărat învins, îngheţat 
în orbire, sufocat de infinita singurătate. Asta resimte Camus, în care 

demenţa marxismului şi-a arătat colţii. Toată fiinţa contemporană 
e contaminată de sistemele acestea de gândire gregare şi absurde. 
Antropocentrismul nu rezolvă problema fiinţei lumii aşa cum nici 
marxismul nu reuşeşte. Orice sistem care face din om un zeu este 
unul orb. Omul nu este vârful lanţului cosmic. Nu se poate. El este 
în lanţul cosmic, aşa cum restul lanţului cosmic este în lanţul cosmic. 
Ori că negi lanţul cosmic însuşi, ori că-l pui pe om în vârf, reprezintă 
de fapt aceeaşi eroare şi duce la acelaşi deznodământ: disoluţia. Dacă 
nu respecţi rostul lumii, nici rostul lumii nu te mai respectă. Sinuci-
derea este o obrăznicie ontică, dar mai presus de toate, este o irosire. 
Dacă Hamlet se află în căutarea unei soluţii, Camus resimte peste tot 
disoluţia. În fiinţa contemporană, care nu mai ia în calcul destinul cos-
mic, care refuză din start orice responsabilitate universală, elemen-
tele plutesc haotic lovindu-se brutal de pereţii unei lumii fixe, lipsite 
de transcendenţă. Lumea contemporană este o temniţă pentru că am 
scos din ea orice prezenţă divină, mistică sau mitică, am zidit orice 
uşă pe dinăuntru, orice fereastră, orice lumină care nu s-a potrivit cu 
mintea noastră orgolioasă şi plină de trufie. Astfel s-a născut disoluţia 
fiinţei noastre, care a dus la declasarea şi letargia de azi, la obnubilaţiile 
monstruoase şi la fricile absurde care ne macină încet. Plotin subliniază 
asemănarea omului cu zeul, nicidecum donqijotesca identitate. Când 
omul de azi va înţelege din nou că nu totul stă în puterea omului, rit-
mul vieţii lui se va rostui firesc. Orice a fi este o tragedie, dar e o trage-
die care se asumă şi nu se eludează. Existenţa este un şir de tragedii 
asumate, trăite intens, fără de care nimic nu poate fi, şi fără de care 
drumul salvării nu este posibil. Răspunsul în faţa unei situaţii absurde, 
nu este sinuciderea, aşa cum vorbeşte Camus, este desabsurdizarea 
ei. Alexandru Machedon a tăiat nodul gordian nu s-a întors acasă laş.

Atanase 

 ŞTEfU
A fi 

şi 

a nu mai fi
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De unde vă trageţi rădăcinile şi 
neamul?

Mă trag din comuna Igriş. 
Părinţii mei fiind ţărani, oameni ai pământului, suflete 
luminate. Copil fiind, de un an jumate, mi-am pierdut 
tatăl, dintr-o gravă eroare medicală. Era în 1940. El 
îşi făcea stagiul militar, când a murit, de o peritonită 
generalizată, în Spitalul Militar timişorean. El urmase 
Liceul Agricol din Sânnicolaul Mare, cel dintâi liceu de 
acest gen din România, când eu l-am pierdut.

Şi ce a urmat, pentru copilul orfan?
M-a luat bunică-mea, femeie minunată, să mă 

crească.
Cum vi s-a desfăşurat copilăria?
M-am înălţat, copil, în plină natură. Hoinar, pe 

malul Mureşului. În căutare de cuiburi de păsări. De-
venisem un pătimaş colecţionar de ouă. Îmi amintesc 
că, terminând şcoala din sat, am ajuns la 54 de soiuri 
de ouă de păsări. Le înşirasem într-o cutie specială, 
unde presărasem tărâţe, colecţia de ouă pe care am 
donat-o şcolii şi care, în timp, s-a pierdut. Şi azi o re-
gret, ea reprezentând, pentru mine, o valo-
are documentar – sentimentală.

Ce s-a întâmplat, pe Câmpia aceea 
fermecată, pentru copilul Ioan?

Întreaga mea copilărie s-a desfăşurat 
acolo, pe câmpiile Igrişului. Ieşeam, cu drag, 
la toate muncile câmpului: la plug, la coasă, 
la cules de fructe, ba am devenit şi ajutor 
de fierar, care potcovea şi strângea spiţele 
roţilor, la căruţe ...

Dar şcoala? Învăţătura? Bucuriile şco-
larului?

Am avut parte de profesori buni la şcoala 
din sat, al cărui director, din tinereţea mea, 
încă mai trăieşte şi azi, la 86 de ani, domnul 
profesor Ioan Samoilă. Fără să mă laud, că 
nu-mi stă în fire, am fost un elev de excepţie. 
Mult peste media celorlalţi colegi. Atunci, 
spre sfârşitul şcolii elementare, domnul di-
rector Samoilă şi doctorul Jebelean au venit 
la bunicul meu, Pătru Munteanu şi i-au spus: 
„Moş Pătru, copilul ăsta trebuie lăsat să 
meargă la şcoli”. Bunicul, însă, n-a prea fost de acord. 
El avea cai, vaci, acareturi, pământ, că era înainte de 
colectivizare. „Io mi-s bătrân, a zis bunicul. Fiul meu 
mi-o murit. Cine să-mi continuie gospodăria mai de-
parte ?” A fost un noroc că bunicul a acceptat, mai 
încolo, să plec la şcoli, mai departe, la Timişoara.

Şi, aţi plecat mai departe ?
Şcoala ce am urmat-o, mai târziu, nu a fost de-

terminarea mea, ci a celor doi intelectuali ai satului 
meu. Ei au insistat, ei au văzut, în mine, virtuţile unui 
copil dotat, care nu avea nici pile, nici averi, în sat, ci 
dovedeam, doar prin mintea mea, că pot ieşi, mereu 
premiant, înaintea tuturor, în toţi anii aceia de şcoală.

„Altcineva” sau „altceva” nu v-a determinat ?
Ba mai există încă ceva. Era un fel de „suflu” în 

comuna mea. Dar cred că era un „suflu” general, 
în satele bănăţene, ca ţăranii să-şi trimită odraslele 
la şcoli înalte la oraş. Îmi amintesc că, la o serbare, 
de 200 de ani, a Şcolii din Igriş, s-au adunat, dintr-o 
comună de 2000 de suflete, aproape o sută de fii ai 
satului, intelectuali licenţiaţi, care vorbeau ceva des-
pre acel „suflu” nou, din părţile noastre ale Banatului.

Cum aţi început Liceul din Timişoara ?
Nu prea uşor ... Noi, pruncii de ţărani, eram priviţi 

cu rezervă, de către profesori. Ei îşi spuneau: „Iarăşi 
ne-a venit un elev făcut pe păsulă”. Deşi eu aveam, 
în carnet, numai note de zece, pe flanc. Dar exista o 
rezistenţă a dăscălimii. Mai ales în cursul inferior. Ei 
îşi aveau stabiliţi elevii premianţi, îşi favorizau valo-
rile lor, copiii lor, iar eu, un nou venit, de la sat, nu le 
puteam bulversa stabilitatea.

Şi atunci, ce s-a petrecut ?
Aveam noi, în liceu, la „Vicenţiu Babeş”, din Fa-

bric, un profesor de română, Rădăşanu, venit de la 
Cluj, unde fusese profesor la Universitate, dar, cân-
tase „Hora Unirii” şi l-au mazilit, profesor de liceu la 
Timişoara. Eram în clasa a opta, iar dânsul m-a scos 
la tablă să analizez, sintactic şi morfologic, fraza 
celebră din „Amintirile” lui Creangă: „Nu ştiu alţii cum 
sunt, dar eu, când mă gândesc la casa părintească, 
la stâlpul hornului, unde lega mama o şfară cu mo-
tocei la capăt, de crăpau mâţele jucându-se cu ei .... 
Îmi saltă şi azi inima de bucurie ...” Rădăşanu era un 
sever. Ne nota, că era moldovean, după ruşi. Notele, 
la acea vreme, erau de la 1 la 5, după sistemul rusesc, 
nota 4 o dădea doar profesorului, iar nota 5 o primea 
doar ... Dumnezeu. I-am răspuns impecabil, la tablă. El 
m-a privit. M-a întrebat de unde sunt de loc. I-am zis: 
„Mi-s din Igriş”. Iar dânsul m-a notat cu nota ... 5. A 
fost o bombă în întreg liceul. Iar lucrurile s-au schim-
bat în favoarea mea, radical. La aceasta, şi-a adus 
aportul şi minunata mea dirigintă, Doamna Lungociu, 
operată de mine, mai târziu, care trăieşte şi azi, la 86 

de ani, şi care mi-a devenit, prin timp, ca o mamă, 
căreia eu îi duc grija, o apăr la greu, în lipsa fiului ei, 
plecat prin America.

Şi cum s-au continuat anii de liceu ?
Pe lângă carte, m-am legat şi de sport. Am făcut, 

din el, aliatul meu, M-am dedicat atletismului. Apoi 
m-am apucat de fotbal. Am intrat la formaţia „Electri-
ca”, echipă de tradiţie. M-au dus câţiva colegi acolo. 
Directorul de liceu şi mamă-mea s-au opus. Ştiau că 
fotbaliştii nu o termină prea bine. Dar eu tot nu m-am 
putut lăsa de sport. Spre binele meu. Căci sportul a 
devenit ceva esenţial pentru mine. El mi-a ars ener-
gia, pe care orice tânăr o are în plus, căci ea fierbe în 
trupul zburdalnic. Eu mi-am consumat, acea energie 
formidabilă, în jocuri sportive, mai ales în fotbal. M-am 
silit să duc, deci, şi o viaţă sportivă, să nu beau, să nu 
fumez, şi, astfel, am mers înainte, pe tot traseul stu-
diilor mele viitoare. Am acumulat o rezistenţă fizică 
rezonabilă, care mi-a devenit prietenă devotată a 
tinereţii mele, făcând sport de performanţă, până pe 
la 32 de ani, şi, astfel, rămânând, până azi, mare ama-
tor de sport, jucând tenis de trei ori pe săptămână, 
chiar şi acum.

Cum aţi traversat anii studenţiei? Ce-aţi preţuit, din 
acest timp miraculos? Ce evenimente v-au marcat?

În esenţă, ştiu doar atât: Că mi-am dus anii 
studenţiei între studiile grele de medicină şi spor-
tul meu drag. Şi am învăţat fără preget. Am învăţat, 
cum se spune, zdravăn. Am terminat medicina cu 
nota zece. Apoi, am urmat Externatul. Se făcea, în 
acei ani, cu studenţii din anii terminali – 4, 5, 6 –, o 
semi selecţie. Din 200 – 250 de studenţi, se alegeau 

20 – 30. Un grup de frunte, care începeau Exter-
natul. Ei ieşeau din cursurile obişnuite universitare 
şi, vreme de vreo şase luni, lucrau în diverse clinici: 
la Obstetrică, Urologie, Chirurgie, Pediatrie ... Adică 
lucrau pe lângă maeştri profesori Nubert, Bulbuca, 
Mureşan, Ţurcanu. Lucrând cu ei, în aceste clinici, 
luni de zile, am deprins şi eu gustul chirurgiei. Pe care     
mi-am ales-o, cea dintâi, sufleteşte, s-o urmez ...

Şi ce însemnase şcoala aceea a Externatului, pentru 
un tânăr student?

Ea însemnase totul, pentru specialistul de mâine. 
Munceam pe rupte. Stăteam, ziua şi noaptea, în spi-
tale. Pe Odobescu, la Bega, la Urologie, Pediatrie. 
Vegheaţi de maeştri noştri. Ne mutam din clinici în 
clinici, până deprindeam specialităţile principale. Pen-
tru ca, la sfârşit, în anul şase de facultate, să se facă 
o nouă selecţie, iar, din cei 20 – 30 de studenţi iniţiali, 
să rămână doar vreo zece, care, apoi, îşi alegeau clini-
cile, specializările iubite şi apreciate de ei, ca şi pro-
fesorii favoriţi. Atunci, ei intrau ca interni, în spitalele 
care îi cooptau, şi unde ei puteau, în timp, să devină 
maeştri, la rândul lor, în viitor. Aşa cum s-au petre-

cut lucrurile şi cu mine. Aşa am ales şi eu   
Chirurgia, plecând, ca şi cei dinaintea mea, 
chirurgii: Caloghera, Drăgan, Crişan, Bucşa, 
de la cel dintâi ilustru chirurg al oraşului, 
marele Ioan Mureşan, a cărui experienţă 
chirurgicală o purtăm toţi şi astăzi.

Ce vi s-a părut, din tinereţe până astăzi, 
cel mai important lucru pentru evoluţia unui 
medic chirurg?

Să te perfecţionezi tot timpul. Să nu stag-
nezi o clipă, să nu aştepţi să trepidezi, să 
studiezi, să evoluezi întreaga ta viaţă până 
la capăt.

Şi ce-aţi pretins celor din preajmă, ajuns 
acum maestru şi dumneavoastră ?

Nu le-am cerut nimic altceva, celor ataşaţi 
de mine, decât să mă urmeze cu credinţă.

Iar, între studiul ştiinţific şi practica clini-
cii, ce le-aţi cerut colaboratorilor?

Studiul ştiinţific, se ştie, nu-l abordezi 
imediat. Ci în timp. Îl câştigi prin ani. Practica 

clinică o faci însă zi de zi. Şi e important să nu ratezi 
cazurile. Un caz ratat e unul pierdut pentru vecie. 
Cu cât ai cazuri mai multe câştigate, cu atât câştigi 
şi în competenţă medicală. Cu atât te apropii de 
cunoaşterea bazală ştiinţifică.

Mediul medical şi ştiinţific românesc a devenit, oare, 
competitiv cu cel străin la ora de faţă?

La 20 decembrie 1989, în plină Revoluţie română, 
am fost sunat, de la Clinica din Heidelberg, germană, 
rugându-mă să accept ajutorul lor, noi, Clinica Bega 
din Timişoara, având în vedere tot ce se petrecea, în 
acele zile în oraşul nostru. Am acceptat, fireşte, aju-
torul fratern al Clinicii din Heidelberg, iar profesorul 
G. Bastert din Germania m-a invitat să ţin în oraşul lor 
o conferinţă pe tema Experienţei tragice a avorturilor 
criminale, provocate, din România comunistă. Era o 
experienţă unică în lume, cu o mortalitate de până la 
15.000 de femei. Am acceptat invitaţia la Heidelberg. 
Fireşte, că la ei nu se făcea mobilizare politică, ca la 
noi la o Conferinţă. Era scris pe un anunţ, la intrarea în 
Clinică, doar atât: „După amiază, va conferenţia Prof. 
univ. dr. Ioan Munteanu din România, despre avortul 
criminal.”

Şi ce s-a întâmplat ?
Am vorbit, în jur de o oră jumătate – două ore. 

În faţa unei săli arhipline. Unde domnea o linişte 
desăvârşită. După conferinţa mea, profesorul şi oa-
menii săi au venit la Clinica noastră. M-am dus din 
nou, la ei. Iarăşi au venit ei la mine...

Întrevedere realizată de Ion ARIEŞANU

Pieter Bruegel
 - Proverbele Olandeze (1559)

„Nu le-am cerut nimic altceva, celor ataşaţi de mine, decât să mă urmeze cu credinţă.”

Acest interviu realizat de maestrul Ion Arieșanu, pentru revista „Magazin”, revistă pe care am condus-o lunar vreme de 18 ani, apare integral, 
acum, când „Scrisul bănățean” și-a reînnodat destinul. Citiți dialogul splendid, „stârnit” de maestrul Ion Arieșanu și susținut de domnul Aca-

demician prof. dr. Ioan Munteanu, omul care asemenea unui personaj din Turgheniev, priveşte azi lumea şi viața de la înălțimea menirii sale împlinite. 
Despre domnia sa, scriam odată: „Faptul că o asemenea cuceritoare personalitate, acceptă să trăiască şi să muncească într-o țară pe care cu cât o 
cunoşti mai bine, o înțelegi mai puțin, ne obligă la recunoştință. Iar cel dintâi, care se înscrie pentru a o dovedi, îngăduiți-mi să fiu eu, căci în braţele 
acestui OM, s-a arătat pentru întâia oară lumii, fe ciorul meu Alexandru.”

Vasile TODI

Academician Profesor Dr. IOAN MUNTEANU
Şeful Clinicii Universitare de Obstetrică – Ginecologie BEGA – Timişoara
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I m e n s u l  T R A T A T  D E 
OBSTETRICĂ, operă monumentală, 
nedeslipită de harul unui om şi savant, 
stă astăzi, mărturie pentru viitorul unei 
specialităţi medicale de o supremă 
dedicaţie, dar şi pentru generaţiile de 
astăzi, de medici, ca şi pentru cei care 
vor veni în viitor.

(urmare din pag. a 4-a)
Şi ce s-a întâm-

plat ?
S-a întâmplat 

un fapt teribil. Că 
eu am descoperit, 
cu uimire, cum pre-
gătirea noastră 
medicală, diagnos-
ticele noastre erau 
aidoma cu ale lor, 
din clinica lor vestită 
germană. Dacă nu, 
ale noastre, erau, 
c â t e o d a t ă , c h i a r 
superioare rezul-
tatelor lor. Da, era 
adevărat, nu benefi-

ciam de aparatura lor. De dotările lor. Nici aspectul 
interior al Clinicii noastre nu aducea cu aspectul 
luxos al Clinicii lor. Dar noi reuşeam, iată, să ne im-
punem prin acurateţea şi calitatea actului medical. 
Prin generozitatea, dăruirea şi experienţa medicilor 
noştri, mai sărăcuţi, mai modeşti, mai îndepărtaţi de 
cuceririle Occidentului, dar plini de dragoste de me-
serie şi de om ... Experienţa, din 1989, în Heidelberg, 
cu Universitatea lor celebră, din secolul al XIV-lea, o 
continuăm, noi, şi astăzi, în mod statornic.

Prin ce-aţi mai impus şcoala românească şi 
timişoreană de chirurgie şi obstetrică, în ochii lumii?

În 1996, am organizat, la Timişoara, Primul Congres 
internaţional de specialitate. Congresul a fost patro-
nat de Organizaţia Helvetică. Unde 6 medici, respectiv 
profesori, erau din Germania, nu din Elveţia. O deschi-
dere, extraordinară a obstetricii, în atenţia cercetării 
ştiinţifice mondiale. Am fost ales preşedinte al aces-
tui Congres. Şi am demonstrat că şcoala românească 
de Obstetrică nu este cu nimic mai prejos decât cea 
străină. Poate că nu avem, încă, performanţele ce-
lor din afară. Poate că ei ne-au luat-o înainte doar 
datorită aparaturii lor. Dar, oricum, în urma Congresu-
lui, organizaţia helvetică, ce a patronat întâlnirea, a 
trimis, la noi, în România, şase medici, la nivel de pro-
fesori, spre a se specializa, la noi, în operaţiile clasice 
de obstetrică pe care noi le facem. Da, aceste schim-
buri, aceste experienţe practice, ale medicilor străini, 
trimişi la clinica noastră, spun totul de la sine. Fără alte 
cuvinte. Despre stadiul obstetricii româneşti, în clipa 
de faţă, pe plan european şi mondial. 

Ca să nu mai pomenim de Tratatul de Obstetrică, 
editat de Academia Română, preţ de mai mult de 
1500 de pagini, impunător şi revelator, pentru ştiinţa 
medicală pe care o urmăriţi şi căreia v-aţi devotat, cu 
întreaga-vă fiinţă creatoare. 

Oamenii de ştiinţă de pe mapamond, din acest 
Tratat, pornind din universităţile celebre din întreaga 
lume: Harward, Paris, Chicago, Heidelberg etc. şi-au 
căutat loc în paginile Tratatului editat de Academie, 
încât acesta a devenit o operă la conjunctura dintre 
milenii, care aduce obstetrica română la nivel mon-
dial. În pregătire, avem ediţia a doua, care va augu-
menta Tratatul de azi.

Cine, în decursul timpului, v-a deschis gustul 
cercetării ştiinţifice ?

Maestrul meu, Profesorul Nubert, a fost cel care 
m-a îndemnat spre studiul ştiinţific. În general, ob-
stetricienii, ginecologii, câştigă, o duc bine, în urma 
practicii lor medicale, însă, pentru mine, cercetarea a 
avut farmecul şi atracţia ei aparte, ceva fundamental, 
care trece peste practica medicală.

Spiritul nostru creator nativ, ca şi spiritul de naţie 
europeană, care a suit şi a luminat, între două războaie, 
care a stagnat, sub dictatură, astăzi, să cadă, oare, de 
tot, în abisul indiferenţei, al desuetudinei ?

Eu cred în dotarea exemplară a naţiunii mele. Şi 
pilde avem. Reuşite avem. Dar, mai cred, de aseme-
nea, că, numai prin strădaniile societăţii întregi, prin 
stimulentele ei, prin făgăduinţele sociale vom putea 
să înălţăm creaţiile ştiinţei. Această făgăduinţă, de 
a întinde mâna tinerilor, cu minţile dotate, trebuie 
să devină o acţiune debordandă socială. Trebuie să 
cuprindă cu fervoare întreaga societate, până la 
ultimul om. Trebuie să ne interesăm de ultimul su-
flet, plin de calităţi, care ar putea, mâine, să devină 
un luceafăr, pe cerul emblematic al profesiei sale. 
Minţile deosebite vin cu oferta lor. Şi ne întind nouă 

străduinţele minunate ale eforturilor creierelor lor. 
Noi ce facem cu ele ? Le primim. Le adăpostim aici. 
În ţara în care ei s-au născut ? Pe care ei o soco-
tesc MAMA LOR, sau îi lăsăm, să migreze afară, în 
străinătate, unde li se oferă un trai mai omenesc şi 
mai mulţi bani ?

Ce v-au adus prieteniile, legăturile sufleteşti, de-a 
lungul carierei ? Împliniri ? Deziluzii ?

Prieteniile de început, ale tinereţii, mi-au adus 
mereu satisfacţii. Am trăit în umbra lor. M-am im-
plicat în iubirea de prieteni, în prieteniile de suflet, 
mergând până acolo încât am organizat întâlnirile 
noastre colegiale, până şi la 45 de ani de la absolvire.

Nu v-a dat ghies, niciodată, ideea de a vă ataşa 
unui ideal politic ?

Am fost peţit, de tânăr student, să intru în par-
tid. Dar nu m-a atras. Deşi eram fiu de ţăran. Aveam 
„origine socială sănătoasă”. Am fost invitat să intru, 
prin partide, şi după 1989. Ba mi s-au oferit şi posturi 
sus-puse. Le-am refuzat. Le-am spus că eu îmi fac 
doar profesia. Asta îmi ajunge. Asta e viaţa mea. 

Ce credeţi, se poate ajunge, din orice clasă socială 
şi oricât de jos, social, ai fi, la stadiul de-a deveni ci-
neva?

Eu am venit, copil, aproape desculţ, de la sat, 
la şcolile de la oraş. Şi nu m-a putut stăvili nimeni. 
Am ajuns ceea ce am ajuns. Am dovedit, deci, că SE 
POATE !

În regimul trecut, ideologia îşi vâra coada în câm-
pul medical unde munceaţi?

N-au pătruns în medicină, în secretele ei, că nu 
aveau cum. Dacă ei, până şi pronunţia Obstetrică 
o făceau stâlcit ? Ei încercau, în schimb, prin unii 
turnători din spitale, să ne facă rău, nouă şi femeilor, 
în privinţa avorturilor, din anii aceia ai nesăbuinţei 
criminale. Ignoranţa lor, în acei ani cumpliţi, au făcut 
multe drame. Femei ucise, fără vina lor, copii, rămaşi 
orfani, sterilitate trupească pe viaţă, sechele. Faptul 
că limitau cezariana, la femei, la doar 5% dintre ele, 
când, azi, în ţările evoluate, ea ajunge până la 30%. 
Da, politicul a dispus. A impus dogmele, iar viaţa vie 
a suferit consecinţele. 

E o ramură mai dificilă, mai specială, obstetrica, 
faţă de celelalte ?

Nu e mai dificilă. Nu e mai specială. Omul e om. 
Este, în schimb, ramura medicală cea mai pozitivă, cu 
putinţă. Deoarece, din ea, apare, până la urmă, prin 
suferinţă, sânge, VIAŢA, BUCURIA, NOUL NĂSCUT. 
Şi, prin aceasta, suferinţa se extompează, dispare.

Cum vedeţi viitorul nostru ca neam? Vom reuşi să 
ne impunem marca noastră specifică între popoarele 
Europei?

În zilele noastre, se constată că sporul natalităţii 
noastre româneşti este unul negativ. Un sociolog 
transilvănean a mers până acolo, încât, a pronosti-
cat că, în 200 de ani, s-ar putea ca poporul nostru 
să dispară din istorie. Noi am fost, însă, mereu, un 
popor aplecat spre sporirea familiei. Un popor re-
productiv. Dar, pentru aceasta, timpurile noastre 
moderne trebuie să ofere femeilor şi sentimentul de 
ajutor, de interes, pentru natalitatea naţiunii, pentru 
sporirea ei. 

- Dar viitorul medicinii? De care unii fac mare caz, 
cum va arăta oare?

Potenţial intelectual avem. Obligaţia, să mer-
gem după regulile Europei, o avem. Minte avem. 
Aparatură avem, sau vom avea. Românul este o 
fiinţă inteligentă. În toate acestea văd eu răspunsul 
la întrebare.

Ce reprezintă propria familie pentru D-voastră ?
Familia mea este excepţională. Am două fete 

adorabile. Cu studii la Heidelberg. Căsătorite. O soţie 
minunată. Aceasta înseamnă o bază solidă pentru 
un pământean. De la baza acestei familii, care mi-a 
fost alături de o viaţă, eu pot continua munca înaltă 
şi creaţia, cu sfinţenie. 

Sunteţi o fiinţă echilibrată şi luminoasă. Un bărbat 
puternic în care arde sentimentul şi energia vieţii. Un 
specimen solar, plin de bunătate şi dăruire spre cei 
care vă împrejmuiesc. Om cu voie bună, cu mâinile 
mari, de ţăran, robuste, încrezătoare, gata de a porni 
la roboteală cu îndemânare, dar mai sunteţi un om, şi 

cu o anume gravă severitate, ascunsă după un surâs 
îngăduitor, sau uşor ironic, faţă de cei din jur, care vă 
solicită şi în slujba însănătoşirii cărora vă puneţi, zi de 
zi, silinţa, curajul, cunoaşterea şi viaţa proprie .... Cum 
este, Domnule Profesor, să fiţi medic, veşnic căutat, ce-
rut, rugat, solicitat şi să staţi sub spotul luminilor albe, 
ale operatorului, cu trupul năpădit de transpiraţie şi 
tensiune, iar, pe patul de suferinţă, să vă aştepte fiinţele 
care îşi pun viaţa în mâinile D-voastră? Cum este acest 
sentiment şi acest moment unic şi binecuvântat, şi atât 
de uman, pentru medicul şi Profesorul, ba chiar pentru 
Academicianul Ioan Munteanu, a cărui imagine gravă, 
victorioasă, o port şi eu, în amintire, cel care vă ştiu de 
o grămadă de ani?

E un sentiment cu adevărat uimitor. Şi revelator. 
Te vezi şi te simţi deodată ca un mic Dumnezeu, pus, 
acolo, să fii de ajutor oamenilor. Mă simt, în atari 
situaţii, uimitor, extrem de uman. Şi mă modelez la 
măsura pacientului şi a încrederii sale în mine, me-
dicul, indiferent de înălţimea valorii social-umane 
a celui ce mă cere. Astăzi, după o viaţă de biruinţi, 
izbânzi, trăiri la limita de sus a entuziasmului, pen-
tru ceea ce săvârşesc, spre slăvirea vieţii, cred că, 
fără profesia mea şi pentru ceea ce fac bun în in-
teriorul ei, n-aş fi capabil să trăiesc mai departe. 
Realizez acest fapt de o viaţă. Caut să mă modelez, 
mereu, acestei meserii. Cum caut să mă apropii, de 
fiecare pacient, operat şi însănătoşit, prin iubirea 
mea faţă de el. Prin încrederea pe care caut să i-o 
aduc în inimă. Prin convingerea că, ceea ce fac eu, 
înseamnă chiar actul meu total de dăruire spre om. 
Omul în suferinţă, pe care eu încerc să-l aduc, la ma-
lul verde al vieţii.

Înainte de a părăsi extraordinara D-voastră Clinică 
particulară, de pe strada Popa Şapcă, la colţul Fântâ-
nii exuberante a punctelor cardinale, clinică pe care o 
asemănam cu un adevărat stup uman, m-am întâlnit, 
printr-un fel de miracol, cu o familie din oraşul meu de 
naştere, pe care nu o văzusem de mulţi ani, şi pe care, 
uimit, întâlnind-o acolo, eu am întrebat-o ce caută la 
Clinica dumneavoastră. Ei, cei doi, mi-au răspuns, 
fericiţi: „Vrem, din inimă, să avem un copil, dar nu 
putem. Dar domnul profesor Munteanu ne va ajuta 
să-l procreăm şi să-l avem”. Ce înseamnă această 
minune devenită, prin Dumneavoastră, domnule pro-
fesor, minune a ştiinţei obstetricii contemporane, pe 
care o aplicaţi D-voastră, în laboratoarele Clinicii pe 
care o conduceţi ? Înseamnă că aduceţi, pe lume, şi 
copii, şi bucuria oamenilor spre a-i avea, prin această 
nouă metodă a ştiinţei, a copilului din eprubetă ? Spre 
a-i face fericiţi, pe cei care nu-i pot avea, în mod natu-
ral, în trecerea lor prin această lume ?

Visul meu, din tinereţe, pe care mi-l imaginam, 
dar nu credeam să-l ating vreodată, nici să ajung 
atât de departe, a fost să creez, cândva, „copi-
lul din eprubetă”. Încă din 1973 am deprins studiul 
sterilităţii cuplului. M-am întors, de la cunoaşterea 
acestui studiu, din Bucureştii timpului, cu optimis-
mul năvalnic al tinereţii mele de atunci. Treptat, 
treptat, prin ani, am creat copilul din eprubetă, care 
a fost ştacheta de neatins şi culmea succesului meu 
profesional şi ştiinţific de o viaţă. Care s-a şi realizat, 
în 6 februarie, anul 1996.

Aveţi, oare, prin acest succes de vârf, al ştiinţei, „al 
copilului în eprubetă”, ce v-a urmărit întreaga viaţă, 
sentimentul durabil că aduceţi unor familii împăcarea 
şi bucuria de-a deveni părinţi, chiar atunci când na-
tura li se împotriveşte?

Eu ştiu un lucru esenţial, că nu există nimic mai 
frumos şi mai înălţător, pe Terra, din tot ceea ce pot 
face eu pentru un semen de-al meu, decât de a-i 
aduce bucuria aceea pe care numai o femeie care 
aşteaptă un copil o poate exprima, când ea exclamă, 
fericită: „Am rămas gravidă”. De aceea, între fami-
lia aceea, întâlnită de D-voastră, care şi-a exprimat 
dorinţa de a fi părinţii unui prunc, şi bucuria mea, a 
aceluia ce le puteam împlini visul, a fost o întâlnire 
de lumină a vieţii. Căci, numai atunci când creezi şi 
tu, cum spuneam, numai atunci te simţi un mic mân-
tuitor, un demiurg al vieţii acesteia a noastre.

Şi, atunci, ce credeţi că reprezintă o femeie-mamă 
şi copilul ei, care este şi creaţia ei, pentru omul, sa-
vantul şi medicul curant Ioan Munteanu?

Dacă n-ar fi ea, femeia şi mama, cred că n-ar fi 
nimic. N-ar fi nici poeţii, nici inginerii, nici medicii, 
nici eroii ... Nu, n-ar fi nimic, fără EA, creatoarea 
desăvârşită, de pe această lume.

„Nu le-am cerut nimic altceva, celor ataşaţi de mine, decât să mă urmeze cu credinţă.”
Academician Profesor Dr. IOAN MUNTEANU

Şeful Clinicii Universitare de Obstetricã – Ginecologie BEGA – Timişoara
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 Vasile TODI
 Însemnări    

   în
 

  toamnă

Drumul eroilor

Cu câtă voluptate se caţără toamna 
spre vârfurile arborilor; este aceeaşi 

toamnă căreia cu puţină vreme în urmă, i-am 
admirat delicateţea cu care învelea cu fusta-i 
rubinie, apa Dunării odihnind. Urc şi cavatine 
plutesc pe inimile frunzelor îngălbenite de 
dorul verii. Păşesc încet, cu gândul la mulţii 
jurnalişti tineri pe care i-am întâlnit în zilele 
trecute - veniţi pentru a se angaja la jurnalele 
editate de „Uniunea Jurnaliştilor din Banatul 
Istoric" - şi care nu auziseră de Pamfil Şeicaru! 
Urc spre mănăstirea Sf. Ana, spre culmea pe 
care un tânăr, tânăr sublocotenent al Regi-
mentului 17 Infanterie, voluntar în Primul 
Război Mondial, îngropat fiind de viu 
într-o groapă săpată de un obuz explo-
dat, şi-a jurat să dureze o mănăstire pen-
tru viaţa pe care Dumnezeu i-a cruţat-o: 
Pamfil Şeicaru. Până vor afla şi studenţii 
facultăţilor de jurnalistică numele fon-
datorului presei moderne româneşti, 
iată un fragment din biografia scrisă 
cu propria mână în ecoul exilului: „Mă 
numesc Pamfil Şeicaru, născut în anul 
1894, luna aprilie... Am intrat în presa 
cotidiană în aprilie 1918, după ce am fost 
demobilizat şi de atunci am continuat să 
fiu comentator al evenimentelor politice 
interne şi externe, colaborând succesiv 
la diverse ziare şi reviste. În 1923 am fost an-
gajat la ziarul Cuvântul, ca şef-redactor, pro-
prietar fiind ing. Titus Enacovici. Articolul de 
fond (leit articol) era semnat de mine. În anul 
1924 am fost ales preşedinte al Sindicatului 
ziariştilor. În 1927 am demisionat de la ziarul 
„Cuvântul” şi am luat conducerea ziarului 
„Curentul”, al unei societăţi anonime, unde 
am funcţionat ca director şi redactor-şef... 
Din ianuarie 1927 şi până la 9 august 1944, 
când am plecat din ţară, articolul de fond era 
semnat de mine. Am fost ales de trei ori ca 
deputat independent în Parlamentul ţării...” 
Numai cine cunoaşte fioru-mpreunării dintre 
suflet şi condei, poate înţelege ce înseamnă 
să scrii zilnic, vreme de 17 ani articolul de fond.

Urc pe un drum ce se aşază mai blând sub 
paşii pelerinului cu mămăliga-n traistă decât 
sub aceia ai drumeţului urban, îndreptându-
mă spre un loc unde pravila Bisericii vindecă 
apatia veacului acesta. S-o fi chemând el 
Dealul Moşului - locul ales pentru înălţarea 
mănăstirii - dar îţi este de trebuinţă pentru a-l 
urca, multă vigoare tinerească. Urc pe Dru-
mul Eroilor, scurtând calea spre aşezământul 
monahal, cu mici popasuri menite să-mi 

bandajeze efortul şi privind îndelung, la cât 
de frumoasă e Dunărea îngustându-se între 

coapsele munţilor, ca un mijloc de fată 
tânără, îngrădită de braţe pătimaşe. 

Dunărea; „fiţi atenţi când vuieşte 
Dunărea, când bate vântul, când 
tună şi, mai ales, când inima oame-
nilor plânge”.

Cuşma moşului
Bogată mai este în repere creştine, această 

trecătoare croită de bătrânul Danubiu, atât 
de bogată, încât ar trebui să se cheme „De-
fileul Sfinţeniei”. Un copac rupt din trunchi, 
prăvălit peste un lujer, închipuie un baci aple-
cat peste putineiul de bătut laptele. Câţi co-
paci, atâtea năluciri... Am ajuns pe „Cuşma 
moşului”; acoperişul mănăstirii luceşte gal-
ben în lumina soarelui de toamnă. Tabla ce 
acoperă acest rai auster, spălată de ploile 
dese ale munţilor e cea mai sigură protecţie 
în lupta cu şuviţele Coşavei. Este atâta linişte 
aici, că noaptea poţi auzi apele lunii clipocind. 
Întârzii puţin la intrarea în mănăstire, privind 
cu încântare ceva ce-mi aminteşte de pro-

menadele de la Karlovy Vary. Numai că aco-
lo, departe în Cehia, colonadele fastuase, 
ascund mistere, superstiţii, obsesii; pe când 
aici, coridoarele lungi lucrate în lemn ma-
siv, găzduiesc numai lumină, multă lumină. 
Intrarea în Sfânta mănăstire a fost astfel 
gândită, încât umple de smerenie pe oricine 
îi trece pragul. Dar ce e smerenia? Să fie oare 
puterea de a spune mereu: iartă-mă? Să fie 
pietatea vameşului? Sau înţelepciunea de a 
nu lăsa soarele să apună întru mânia noastră? 
La ieşirea din biserica în care „pe iconostas, 
asceţii merg cu tălpi de trandafiri”, mă gân-
desc la vorbele Sf. Augustin: „Există un lucru 
pe care nici Dumnezeu nu-l poate face: să 
facă neîntâmplate cele întâmplate”. Comu-
nismul nu poate fi făcut neîntâmplat. Fapta 
celor ce au transformat chiliile călugăriţelor 
în locuri de cazare, iar biserica în restaurant, 
şi ulterior în discotecă după 1945, e greu de 
uitat. Şi cine crede că după 1989, haita ace-
lora s-a stins, se înşeală amarnic. Urmaşii lor, 
„îmblă azi cu două femei şi zic că sunt Sfânta 
Treime”. Şi ne mai ciudim că ţării acesteia îi 
lipseşte până şi bănuţul văduvei pentru a-şi 
cumpăra biletul pentru Rai...

Tristeţea nu aparţine 
divinităţii

Muntele, muntele ca o spinare de elefant 
odihnind în toamnă şi Dunărea lunecând 
încet, încet, cu teama de-a nu-l deştepta. Şi 
cerul, cerul, făcătorul şi ocrotitorul lor. Na-
tura nu este niciodată tristă. O carte ca Don 
Quijote pare tristă în ochii lui Dostoievski, 
dar natura niciodată. Tristeţea nu aparţine 
divinităţii...„Veselie, veselie cu orice chip. 
Întristarea cloceşte ouăle diavolului”, mă 
avertiza în chilia sa de ascet iubit de divini-
tate, aflată la Mănăstirea Sfânta Maria din 
Techirghiol, Preacuviosul Părinte Arsenie Pa-
pacioc. Întârzii pe una din băncile mănăstirii, 
privind la fluturii târzii, la limpezimea îm-
prejurului, la timp. La timpul în care un mitro-
polit, Vasile Lăzărescu a refuzat târnosirea 
acestui aşezământ monahal, din pricini de 
şovăielnicie, care, pot îndepărta - vremelnic e 
adevărat - un arhiepiscop, de har. La timpul în 
care Sadoveanu, un iscusit „atlet” al centurii 
politice a început cu Partidul Poporului, apoi 
cu Argetoianu, mai încolo cu monarhia, ca in-

spirat de interesele sale „înalte”, să se in-
staleze definitiv în braţele comuniştilor 
care la rându-le l-au aşezat în conacul lui 
Pamfil Şeicaru de la Ciorogârla; de unde 
Sadoveanu îi fură lui Pamfil Şeicaru tot: 
conac, mobilă, tacâmuri, pat şi proba-
bil chiar şi nădragii, cum spune Victor 
Frunză. Nu zadarnic îi scria Şeicaru într-
un pamflet publicat în 1954: „Dimensiu-
nile talentului dumitale, tovarăşe, nu 
pot acoperi găleata cu lături a marxis-
mului de ocazie pe care o porţi cu atâta 
zel... Este trist, tovarăşe Sadoveanu, şi o 
ştii mai bine decât mine că faci parte din 
Comitetul de administraţie a coloniei 

care până la 23 august 1944 a fost un stat su-
veran... M-am gândit mai ales la dumneata, 
la rolul sinistru pe care îl joci în această cru-
cificare a neamului românesc. Şi cu atât mai 
mult ne doare, cu cât mânjeşti ca un netreb-
nic tot ce ne-a încântat tinereţea noastră de 
preţuitori ai literaturii".

Adevăratul rechin
Mă despart de acest loc în care oamenii 

învaţă să vieţuiască încet, la ceasul când de pe 
braţele copacilor se prefiră amurgul. Despre 
ctitorul acestui aşezământ monahal s-au spus 
multe neadevăruri în vremea vieţii sale - fapt 
firesc la un popor căruia zvonul îi freamătă 
a adevăr irefutabil - amintiţi-vă doar de cele-
bra constrângere pe nedrept atribuită lui: 
„şantajul şi etajul”. Dar poate cineva crede 
astăzi, că omul care a contribuit esenţial la 
ridicarea mănăstirii Sf. Ana, a Monumentu-
lui de la Mărăşeşti comandat lui Oscar Han 
şi a unui cimitir al militarilor români căzuţi în 
Franţa, la Val du Roy, putea trăi ca o haima-
na a bacşişului? Nu, Pamfil Şeicaru nu poate 

scrisul bãnãþean

(continuare în pag. a 7-a)

Pieter Bruegel cel Bătrân 
- La  culesul recoltei (1567)
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„LA CăLUŢUL DE AUR” sau  „LA MÂNZUL DE AUR” 
Ioan

hAŢEGAN Timişoara 

    în
 

    d
ocumente

      
îngălbenite

Din cronici şi documente îngălbenite de vremuri răzbat până la  noi ecouri ale vieţii 
sociale şi chiar ale petrecerilor ce se încingeau odinioară. 

scrisul bãnãþean

Prima menţiune asupra unui han cu firma „Goldene Rössl” apare la 11 sep-
tembrie 1719. Peste doi ani văduva - proprietară Devaldin se recăsătoreşte 

cu cârciumarul de la Lebăda albă. În 13 noiembrie 1744 i se permite consilierului 
local  Super să transfere firma în casa lui nou construită (pe locul de azi al CEC din 

str. Telbisz). Două secole va exista firma, hanul, cafeneaua „La căluţul de aur” în acest loc şi doar anii ´80 ai secolului  XX va duce la dispariţia 
acestui celebru local timişorean. Celebru datorită aşezării sale în faţa intrării de la Cazarma Transilvaniei, frecventat de soldaţi şi ofiţeri, dar 
şi de clasa mijlocie a oraşului, hanul va prospera continuu. Arendaşii acestuia se schimbă din când în când, dar faima îi merge mai departe. 
Într-un anuar de adrese din 1901 este amintit Georg Holz drept proprietar al hanului şi restaurantului, aşezat pe strada Bathory la nr. 7, azi 
strada Praporgescu. Un raport al primăriei din anul 1902 află aici 3 camere de oaspeţi la parter, cu preţul între 1,20 la 2 coroane, dar constată 
şi existenţa restaurantului. Clădirea era iluminată cu gaz şi încălzită cu lemne iar personalul vorbea maghiara şi germana. Raportul camerei 
de Comerţ şi Industrie din Timişoara află în anul 1909, 7 camere la primul etaj, restaurantul al parter, totul deservit de doar 2 angajaţi, iar 
numărul celor găzduiţi aici într-un an a ajuns la 150 oaspeţi. O intrare monumentală îi îndemna pe cei doritori să intre, iar tradiţia oraşului mai 
păstrează întâmplări savuroase petrecute aici în răstimpul a două secole.

(urmare din pag. a 6-a)

Însemnări în toamnă

fi identificat prin celebra formulă inventată 
de Iorga, pentru adevăratul rechin de presă: 
Stelian Popescu. Din Pamfil Şeicaru, din vo-
luntarul ajuns erou în Primul Război Mondial, 
distins cu ordinul „Mihai Viteazu", sovieticii 
au făcut primul condamnat român la moarte. 
Nu a existat exilat căruia să se fi organizat din 
ţară şi chiar din exil atâtea acţiuni de compro-
mitere, crede Marian Popa, în a sa Istorie a 
literarurii române. Înainte de a pleca, vizitez 
Muzeul memorial Pamfil Şeicaru, prilej de 
a-mi reaminti că acest om, a slujit drept mo-
del multor scriitori: lui Liviu Rebreanu pentru 

Pahonţu, gazetarul supradotat din Gorila, lui 
Agârbiceanu, pentru Ilarie Zopârţan din Sec-
tarii, lui Mihail Sebastian, pentru Borcea din 
Ultima oră, lui Marin Preda pentru „marele 
ziarist” Grigore Patriciu din Delirul, lui Radu 
Tudoran pentru Pretoreanu în Sfârşit de mile-
niu, etc.

Cobor; viaţa de obşte veghează flacăra 
credinţei pe această cuşmă de munte. În 
urma mea, sunetul de toacă deşteaptă cea-
surile amorţite ale văzduhului. Parcă-l aud pe 
Damian Ureche strigând de pe fâşia... Raiului:
„Şi toaca veşnic toacă păcatele pe toacă,
Se-adună cer din oameni cu cer din Dumnezeu,

Deci adevăr zic vouă, am înviat, chiar dacă
Pe-o cruce nevăzută mă răstigniţi mereu. "

La vreme de toamnă, se dezmiră pădurea 
de miracolul verii. Tot locul, este înmires-
mat de adierea câmpurilor de ventrilică, de 
cimbrişor, de ciuboţica-cucului, ori pufuliţă 
cu flori mici, plante ce nu cresc altundeva 
decât în ţinuturile înalte, iar viaţa de obşte, cu 
fruntea-n cer, se vesteşte şi se va vesti mereu 
lumii, „în mănăstirea ridicată de mine, pe a 
mea cheltuială, fără să cer nici o contribuţie 
de la stat şi nici prin subscripţie publică,         
întru pomenirea camarazilor mei morţi în anii 
războiului pentru realizarea Daciei..." 

Pieter Bruegel - Proverbele Olandeze (1559)

În drumul spre mormântul bunicii 
mele, trec,  cu flori culese în mână, 

prin curtea bisericii dintr-un sat de munte și 
nu pot ignora numele de pe crucile înaintașilor 
mei, ierarhi, îngropaţi în faţa sfântului lăcaș. 
Parcă mă întrebau dacă știu ceva despre 
zbaterile, victoriile sau frângerile lor trecute, 
dacă respect valorile lor imuabile: credinţa 
strămoșească, neamul din care mă trag și fa-
milia pe care o am alături și dacă știu că aces-
tea sunt sacre și pentru urmașii mei.

Clipele de liniște dintr-o minunată seară 
de primăvară mi-au dat răgazul să mă gân-
desc la ei și la povestea fiecăruia dintre ei, așa 
cum mi-a fost spusă de cei din jurul meu. 

Gândurile sunt libere oriunde și aleargă 
aparent fără nicio legătură, se opresc la un 
act imperial de la sfârșitul anului 1864 ce 
,,reînfiinţa” Mitropolia Ortodoxă Română 
pentru românii din Ardeal și Ungaria și care 

avea două episcopii, o episcopie a Aradului 
și o episcopie a Caranșebeșului. Timișoara, 

capitala Banatului din vremuri străvechi, 
era ignorată prin acest act imperial 

cum ignoraţi erau și ierarhii biseri-
cii ortodoxe din Banat, gândurile 
mi-au fugit imediat la ,,persona-
litatea luminoasă și încununată 
de sfiinţenie a ,,Sfântului Iosif 
cel nou de la Partoș, Mitropolitul 
Timișoarei și a toată Ţara Banatu-

lui”, ,,podoaba ierarhilor, izgonitorul tuturor 
patimilor, izbăvirea credincioșilor, laudă prea 
frumoasă a Timișoarei” (Mitropolitului Ba-
natului, Nicolae Corneanu).

Trec mai bine de 300 de ani până la ca-
nonizarea lui așa cum trec mai bine de 80 de 
ani până la ,,înfiinţarea” Mitropoliei Ortodoxe 
Române la Timișoara în anul 1947. 

Visul bănăţenilor s-a împlinit și nu pot să 
nu mă gândesc că după o bună perioadă de 
timp acest vis s-a consolidat prin eforturile 
unei alte personalităţi de prim rang din rândul 
ierarhilor din  Banat, Nicolae Corneanu, Mi-
tropolitul Banatului.  Activitate desfășurată 
mai bine de 50 de ani între canoane cu 
sfinţenie respectate pentru care se bucură de 
respectul necondiţionat al bănăţenilor,  a mi-
litat și militează pentru Banat și pentru „mai 
binele obștesc” cu toate implicaţiile ce decurg 
din această atitudine  lăudabilă și imparţială.

La un moment dat se făcea afirmaţia că: 
,,în maximum 50 de ani credinţa va fi alungată 
din mintea și sufletul românilor”, pretutindeni 
românii au dovedit că nu acceptă dictatura celor 
fără Dumnezeu așa cum în repetate rânduri 
s-a mai întâmplat în istoria neamului omenesc 
când puterea omenească, vremelnică, și-a 
arogat prerogative pe care nu le avea. ,,Oare 
nu sunt și astăzi mulţi care spun că ei au inven-
tat lumea, ei care își  închipuie modernitatea 
ca făcând din problema adevărului obiectul 
unei opinii diferite și care pun totul sub sem-
nul îndoielii?” Această credinţă „căreia întrea-
ga istorie a omenirii i-a înţeles conţinutul se 
înalţă dintr-o dată în mijlocul oamenilor, fără 
tată, fără mamă, fără familie”. Iată: ,,o idee 
nouă care se naște din nimic precum lumea” și 
care a fost pavăză, bucurie și înălţare neamului 
meu întotdeauna (Mitropolitului Banatului, 
Nicolae Corneanu).

,,Fugit irreparabile tempus” (Publius 
Maro Vergilius), și totuși trec zeci de ani, 
uneori trec secole până când ajungem să 
înţelegem valoarea înaintașilor noștri, a ce-
lor din jurul nostru și pe care apreciind-o, ar 
trebui s-o sprijinim necondiţionat în condiţiile 
în care amendăm, privim cu neîncredere sau  
pedepsim imediat „deviaţiile” contempora-
nilor de la drumul pe care noi îl considerăm 
drept!

Răzvan 

hRENOSChI
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Acum, când 
zilele lui sep-

tembrie sfârşesc, 
iar luna Brumărel 

se pregăteşte 
să năpă-
d e a s c ă 
p e s t e 
l i v a d ă 
şi peste 
f â n e a ţ ă , 

cu brume şi 
ploi interminabile, mă gândesc iarăşi la oraş şi la străzile lui şi îmi iau 
adio de la vară. Îmi iau rămas bun de la tot ce mă înconjoară. Închid 
uşile, pun lacătele, trag zăvoarele şi mă tot duc. Dar rămasul meu bun 
nu mi-l iau de la oameni, ci de la locuri, de la dealurile tăcute, de la 
câmpiile ude, de la arborii solitari, de la tot ce ne-a înconjurat, cu atâta 
duioşie şi frumuseţe reţinută, pe mine şi pe soţia mea Tatiana. De la 
unii oameni, nu-mi iau rămasul bun, că sunt cârcotaşi, bicisnici şi răi. 
Şi, la binele făcut, la blândeţea unor gesturi prieteneşti, ei au răspuns 
cu nepăsare, răutate sau vorbe ascunse şi grele. Unuia i-am oferit o 
postată de pământ, ca să-şi pască vaca acolo, că zicea că este nevoiaş. 
El s-a făcut pe dată stăpân pe fâneaţă şi pe copaci din care a tăiat pe 
ascuns, iar la plecare, s-a prefăcut că nu mă vede şi mi-a închis porţile 
în nas. Altuia, îi duceam mere, câte o găleată la viţea. Dar nu i-a fost 
îndeajuns. Venea, noaptea, în grădina mea şi mi le scutura pe toate din 
pom. Iar, la plecare, tot el arăta pe mutul şi se făcea că nu mă vede şi 
nu m-aude. Altul, căruia îi oferisem lemne uscate pentru foc, numai să 
le ia şi să le taie, după ce şi-a făcut gustul, mi-a lăsat curtea şi grădina 
murdare şi ciumpăvite, pline de resturi putrede, ca să mă pun tot eu să 
le curăţ după el... Treburi mărunte şi meschine, ale unor oameni mărunţi 
şi meschini, cu care nu aş fi vroit să am de-a face, dar, dacă trăieşti, o 
vară, printre ei, cum să te ţii de o parte de ei? Că nici aşa nu e bine! Că zic 
că te porţi domneşte cu nasul pe sus... De aceea, acum, m-am hotărât 
să nu-mi iau rămas bun de la ei, de la unii ca aceştia. Că, nu ştiu de ce, 
dar, de la o vreme, oamenii s-au înrăit nespus de mult la sat.

Îşi dau unul altuia în cap, fără milă şi fără frică de Dumnezeu, fără 
frică de legi. Atunci, cum să-mi iau eu rămasul bun de la ei? Eu nu mai 
pot să-i spun adio decât vremii frumoase care s-a stins, locurilor su-
blime ale satului de sub munte şi naturii de acasă ale Tatianei mele. 
Numai cu ele mai pot eu să comunic. Numai cu ele mai pot eu trăi în 
suflet, când lumea nebună se prăbuşeşte în jurul meu... Îi spun bună 
ziua teiului mândru din poartă, care mi-a îndulcit cu aromele lui primele 
zile ale verii calde. Fâneţei cosite şi ude de brumă, între florile căreia 
visam de atâtea ori, cu ochii deschişi, îi zic, de asemenea, rămas bun. 
Îmi iau în gând, rămasul bun de la via robustă, de la perii bătrâni, cu 

pere zemoase şi dulci, de la roşiile doldora pe araci şi de la fasolea 
tânără, de la castraveţii viguroşi şi murele negre, atârnând pe hugii lor 
aspri şi spinoşi... Doamne, dar cum să uiţi toate acestea, cum să nu spui 
adio atâtor împliniri ale naturii măreţe, la care ai asistat zi de zi, ca un 
copil curios? Cum să nu-ţi iei rămasul bun de la albinele zumzăitoare din 
teiul sfânt, de la rândunelele, oaspete de o vară, în grajdul pustiu? Ce 
trist aş fi fost fără ele! Cum să nu-ţi iei la revedere de la fântâna adâncă, 
cu apă curată care îţi strepezea dinţii, de rece ce era? Cum să nu-ţi iei 
rămasul bun de la florile modeste ale curţii tale: cicoarea, trifoiul, nalba 
şi coada şoricelului? Ba, chiar şi de la pişcătoarea urzică, şi de la iarba 
blândă, cu verdele ei odihnitor? Peste toate, vor trece, nu peste mult, 
vântoasele reci ale muntelui şi le va izbi neaua şi lapoviţa ude. Iar casa, 
în mijlocul curţii, va rămâne zăvorâtă şi pustie, cu lacătele ei ruginite 
atârnând la uşi. Cum să nu-i zici, atunci, şi casei povârnite, un lung adio? 
Cum să nu-ţi iei la revedere de la pereţii ei, de la acoperişul ei, care te-
au adăpostit, încă o vară, care ţi-au păzit odihna în atâtea nopţi tăcute, 
care ţi-au protejat visele, în trecerea implacabilă a timpului care fuge 
peste tine şi peste planetă? Cum să nu-ţi iei la revedere de la chipu-
rile palide de pe pereţi, ale părinţilor duşi de mult?... Da, de la acestea 
toate şi de la atâtea altele e firesc să-ţi iei rămasul bun. Ele nu ne-au 
rănit niciodată. Ca oamenii. Ele nu ne-au dezamăgit. Ele au fost mereu 
bune cu noi şi prietenoase şi ne-au răsplătit, când nu ne-am aşteptat la 
nicio răsplată. Ele au fost fraţii şi surorile noastre necuvântătoare, dar 
prezente, ziua şi noaptea, în viaţa mea şi a soţiei mele. Ne-au fost tată 
şi mamă. Lor le-am trimis rămasul nostru bun. Aşa cum îl trimite acum 
părinţilor noştri, versurile soţiei mele, poeta: „Dă-mi mâna, mamă! Afară 
e toamnă. Nu tresări şi nu-mi rosti numele. Căci, dintre cei din jur, nimeni 
nu mă cunoaşte şi nu mă crede. Nu pot fi a lumii, ci numai a mea. A 
mea şi a florilor. A mea şi a fâneţei. A mea şi a pomilor. A mea şi a casei 
bătrâne, care mai tresare doar prin somn. Dă-mi mâna, mamă! Stelele 
sunt lucioase şi reci şi mă cheamă spre tine...”

Ion

 ARIEŞANU

Adio, vară!

Din 
albumul cu 

scriitori

Iulie 1980.  
Ion Mircea, 

Gheorghe schwartz, 
Marin sorescu, 

Eugen Uricaru şi 
Marian Papahagi
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S-au auzit, într-o mai veche discuţie 
organizată de „Luceafărul”, şi voci 

speriate de o aşa-zisă „inflaţie de poezie în 
anii noştri, cu posibile consecinţe negative în 
evoluţia liricii româneşti...

Cât adevăr este în astfel de aserţiuni?
Fenomenul de inflaţie este definit 

de economişti cam astfel: „emisiune de 
hârtie-monedă peste necesităţile reale ale 
circulaţiei băneşti, ceea ce duce la devaloriza-
rea banilor...” În literatură, însă, cum s-ar tra-
duce acest concept? Publicând poezie multă, 
devalorizăm cumva poezia? Dar poezia nu 
poate fi devalorizată de nimic, atunci când ea 
există. Trebuie însă căutată, ceea ce însemnă  

a publica, pentru a alege. Nu cred că trebuie 
să ne speriem de numărul mare (relativ mare) 

al cărţilor de poezie ce apar la noi. Şi nici nu 
putem pretinde ca ele să fie, toate, ca-

podopere! Ar fi chiar obositor să se 
întâmple aşa. Fără să mai spun că, 
într-o asemenea iluzorie situaţie, 
nu am avea la ce să le raportăm, 
pentru a ne da seama de starea lor 
de excepţie. Întotdeauna a fost ne-
voie de un fundal pe care s-au pro-
iectat, vai!, puţinele, rarele, mereu 

mult-aşteptatele capodopere, care refuză 

să se ivească în ameţitorul ritm tipografic al 
zilelor noastre.

Pus pe gânduri de „alarma” cu privire la 
„inflaţia” poeziei, am răsfoit marea Istorie a lui 
G. Călinescu, în vederea unei comparaţii cu anii 
noştri, ai abundenţei lirice mai sus-pomenite. 
Ei bine - apăreau şi altădată, între cele două 
războaie mondiale de pildă, foarte multe cărţi 
de poezie! S-au „produs” şi pe atunci nume  cu 
duiumul, căzute repede în uitare. Într-adevăr, 
cine îşi mai aminteşte de A. Dominic, Const. 
Goran, Panait Nicolae, M. D. Ioanid, Alexan-
dru Baiculescu, N. Milcu, Sergiu-Victor Cujbă, 
George A. Petre, George Fonea, Lucian Costin, 
V. Spiridonică, Dem. Păsărescu, Ion Pogan etc. 
etc?

Tot acest potop de „poezie” şi „poeţi” n-a 
împiedicat apariţia corifeilor liricii noastre in-
terbelice.

Vor rămâne şi poeţii noştri de azi, alegându-
se din ceea ce unii au numit, cu nejustificată în-
grijorare, „inflaţie” a poeziei contemporane.

Apar şi cărţi cu poezie de valoare îndoielnică, 
dar aceste cărţi nu le ameninţă pe cele bune 
cu prezenţa lor nesemnificativă, prezenţă... 
inexistenţă, s-ar putea spune.

Pieter Bruegel cel Bătrân 
- Vânători în zăpadă (1565)

Inflaţia 

de 

 poeţi

hristu

CÂNDROVEANU


